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Wojewódzki Fundusz Ochrony �rodowiska i Gospo-darki
Wodnej w Katowicach dzia³a na podstawie ustawy z dnia
27 kwietnia 2001 �Prawo ochrony �rodowiska� oraz statu-
tu nadanego przez Zarz¹d Województwa. Jego organami
s¹: dziesiêcioosobowa Rada Nadzorcza oraz piêcio-
osobowy zarz¹d. W sk³ad rady nadzorczej wchodz¹ przed-
stawiciele: Wojewody �l¹skiego, Sejmiku Województwa
�l¹skiego, Wojewódzkiej Komisji Ochrony Przyrody, Na-
rodowego Funduszu Ochrony �rodowiska i Gospodarki
Wodnej, a tak¿e specjali�ci z dziedziny ochrony �rodowi-
ska oraz przedstawiciel organizacji ekologicznych i samo-
rz¹du gospodarczego. Fundusz Wojewódzki posiada dwa
biura terenowe w Bielsku-Bia³ej i Czêstochowie.

Fundusz wspiera dzia³ania na rzecz zrównowa¿onego
rozwoju regionu, przy czym nadrzêdnym kryterium dofi-
nansowywania zadañ jest zgodno�æ z polityk¹ ekologiczn¹
pañstwa i województwa. Wspomnieæ warto, ¿e do d³ugo-
terminowych celów �rodowiskowych okre�lonych w �Stra-
tegii rozwoju województwa �l¹skiego na lata 2001�2015�,
nale¿¹:
l przywrócenie wysokiej jako�ci wód powierzchniowych

oraz ochrona jako�ci wód podziemnych i racjonalizacja
ich wykorzystania,

l minimalizacja ilo�ci powstaj¹cych odpadów, wzrost wtór-
nego wykorzystania i bezpieczne sk³adowanie pozosta-
³ych odpadów,

l przekszta³cenie terenów poprzemys³owych i zdegrado-
wanych województwa �l¹skiego,

l polepszenie jako�ci powietrza atmosferycznego,
l zmniejszenie uci¹¿liwo�ci ha³asu dla mieszkañców i �ro-

dowiska,
l ochrona i wzrost ró¿norodno�ci biologicznej (genetycz-

nej, gatunkowej, siedliskowej i krajobrazowej) oraz wzrost
lesisto�ci województwa i ochrona lasów,

l eliminowanie i zmniejszanie skutków dla �rodowiska
z tytu³u zapobiegania powa¿nym awariom,

l racjonalne wykorzystanie zasobów glebowych.

Wojewódzki Fundusz wystêpuje jako instytucja uzu-
pe³niaj¹ca finansowy wk³ad strony polskiej w realizacjê
przedsiêwziêæ w regionie z funduszu ISPA, a tak¿e wspie-
raj¹ca finansowo prawid³owe przygotowanie aplikacji
o �rodki z tego Funduszu. Równolegle wspiera realizacjê
siedmiu projektów z udzia³em przedakcesyjnego fundu-
szu SAPARD.

Jedn¹ z form wspierania proekologicznych dzia³añ przez
Wojewódzki Fundusz s¹ nagrody za dzia³alno�æ na rzecz
poprawy stanu �rodowiska i gospodarki wodnej.

Nagrody przyznawano z okazji �Dnia Ziemi�, w ramach
konkursów organizowanych na poziomie krajowym i regio-

nalnym (�Jorgowe drzewo�, ,,Selektywna zbiórka odpa-
dów z tworzyw sztucznych�, �Selektywna zbiórka szk³a,�
�Z³ota miejscowo�æ Radia Katowice 2002�), a tak¿e in-
nym instytucjom i osobom wyró¿niaj¹cym siê w dzia³a-
niach na rzecz ochrony �rodowiska. £¹czne wyp³aty na
nagrody w roku 2002 wynios³y 1,0 mln z³.

 W 2002 roku Wojewódzki Fundusz udzieli³ pomocy
finansowej w wysoko�ci 212,7 mln z³ na realizacjê 971
zadañ. Struktura tej pomocy przedstawia³a siê nastêpu-
j¹co: po¿yczki � 62,5%, dotacje � 22,5%, umorzenia �
12,8%, linie kredytowe � 2,3%.

O problemach i kierunkach dzia³añ Wojewódzkiego Fun-
duszu rozmawia³a z panem Wies³awem Siwczakiem, pre-
zesem Wojewódzkiego Funduszu Ochrony �rodowiska
i Gospodarki Wodnej w Katowicach, pani Dominika So-
liñska (Redakcja �Energetyki�) w siedzibie Funduszu
w Katowicach przy ul. Plebiscytowej 19.

Energetyka (E): Jaki jest zakres geograficzny i meryto-
ryczny dzia³ania Funduszu?

Prezes Wies³aw Siwczak (WS). Geograficznie obejmu-
jemy teren województwa �l¹skiego, incydentalnie wspó³-
dzia³amy z innymi funduszami wojewódzkimi w przypadku
katastrof, takich jak powód� i inne na terenach innych
województw. Ostatnio na przyk³ad wspó³pracowali�my
z funduszem warmiñsko-pomorskim przy usuwaniu skut-
ków tamtejszych huraganów na terenach le�nych.

Merytoryczny zakres dzia³ania okre�la ustawa Prawo
Ochrony �rodowiska, lista przedsiêwziêæ priorytetowych
powi¹zana jest ze Strategi¹ Rozwoju �rodowiska w woje-
wództwach.

E: Proszê przybli¿yæ strukturê finansow¹ Funduszu. Jaki
udzia³ maj¹ w tej dziedzinie firmy energetyczne? Jaki ko-
palnie i huty?

WS: Nie mogê udzieliæ konkretnej odpowiedzi, gdy¿
nie jeste�my funduszem bran¿. Nie prowadzimy rejestru
bran¿owego, tylko rejestrujemy konkretne dzia³ania na
rzecz �rodowiska. Muszê jednak powiedzieæ, ¿e energe-
tyka jest naszym du¿ym klientem. W�ród naszych part-
nerów znajduj¹ siê: Elektrownia Jaworzno III, Elektrow-
nia Rybnik, Elektrownia £aziska. Wspó³dzia³anie dotyczy-
³o g³ównie przedsiêwziêæ s³u¿¹cych ochronie powietrza,
a s¹ to bardzo kapita³och³onne inwestycje. Wspó³praca
uk³ada³a siê dobrze.

Odnie�æ mo¿na wra¿enie, ¿e okres swoistego �boomu�
w energetyce ju¿ min¹³, ze wzglêdu � po pierwsze � na
zakoñczenie tych najwiêkszych, wysokonak³adowych in-
westycji, a po drugie z powodu braku dynamiki ekonomicz-
nej w naszym kraju.

Najwa¿niejsze jest osi¹gniêcie celów ekologicznych nakre�lonych
w �Strategii rozwoju województwa �l¹skiego�
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E: Ostatnio du¿o mówi siê o problemach zwi¹zanych
z rekultywacj¹ terenów wokó³ Miasteczka �l¹skiego,
gdzie istniej¹ du¿e obszary zanieczyszczone poprzemys³o-
wo, czy te¿ o pal¹cych siê ha³dach przy kopalni Boles³aw
�mia³y w £aziskach. Jaki jest udzia³ Funduszu w rozwi¹zy-
waniu tych problemów?

WS: Po pierwsze chcia³em zaznaczyæ, ¿e Wojewódzki Fun-
dusz Ochrony �rodowiska niczego nie organizuje, inicjatywa
musi wyj�æ od inwestorów. Na pewno jednym z najwiêkszych
problemów naszego województwa jest rewitalizacja terenów
poprzemys³owych � to nie tylko kwestia ekologii, ale tak¿e
tworzenia siê bariery w rozwoju ekonomicznym.

Przez ca³e lata istnia³y przedsiêbiorstwa, które w spo-
sób niezgodny z dzisiejszymi standardami zajmowa³y siê
odpadami i dzi� albo przedsiêbiorstwo takie nie istnieje
i zosta³a po nim ha³da, albo ma trudno�ci finansowe, albo
nierozwi¹zane s¹ kwestie w³asno�ci gruntów, co bardzo
utrudnia interwencjê, nawet ze strony miêdzynarodowych
programów �rodowiskowych. By³y np. programy PHARE
dla £azisk, ale po rozpoznaniu problemu w³asno�ci grun-
tów cofniêto decyzje wspó³pracy. Zdarza siê, ¿e trudno
jest wyegzekwowaæ miêdzynarodow¹ zasadê �zanieczysz-
czaj¹cy p³aci�. Przy okazji chcia³bym podkre�liæ, ¿e uwa-
¿am, i¿ za ekologiczne skutki dzia³alno�ci przedsiêbiorstw
sektora pañstwowego odpowiedzialno�æ powinien pono-
siæ bud¿et pañstwa.

E: Województwo �l¹skie wci¹¿ nale¿y do regionów naj-
silniej zagro¿onych nisk¹ emisj¹. W wielu miastach np.
w Katowicach, Piekarach �l¹skich rady miejskie podjê³y
uchwa³y o konieczno�ci ograniczenia tej emisji i finanso-
wego wsparcia dla wszystkich, którzy zrezygnuj¹ z prze-
starza³ych pieców wêglowych. W Tychach Fundusz poma-
ga w przedsiêwziêciu wymiany starych pieców na kot³y
nowej generacji, udzielaj¹c 15% dotacji lub po¿yczki. Czy
inne miasta �l¹skie mog¹ liczyæ na podobne wsparcie? Czy
istnieje kompleksowy program likwidacji niskiej emisji?

WS: Inne miasta jak najbardziej mog¹ liczyæ na tak¹
pomoc. W Tychach ju¿ realizowany jest drugi etap progra-
mu. Inne miejscowo�ci województwa dopiero my�l¹ jak
to zrobiæ. Komplikacja polega na tym, ze to mieszkañcy,
a w³a�ciwie prywatni w³a�ciciele w wiêkszo�ci zarz¹dzaj¹
obiektami. Nie mo¿na w zwi¹zku z tym niczego nakazaæ,
mo¿na jedynie budowaæ mechanizmy zachêty.

Fundusz mo¿e pomagaæ zarz¹dom miast przez dofinan-
sowywanie kompleksowych programów, a tak¿e urucha-
mianie specjalnych linii kredytowych w bankach. Jak to
wygl¹da w praktyce mo¿na zobaczyæ w Tychach. Tam dzia³a
filozofia czynnego zaanga¿owania gminy, nie tylko tworze-
nia wspomnianych mechanizmów zachêty. Wa¿na jest rola
planistyczna, operatorska. Gmina tworzy program i musi
pozyskaæ dla niego przychylno�æ otoczenia, mieszkañców
i administratorów. W takim programie uczestniczy wiêc
zawsze Fundusz, gmina i sami zainteresowani � potrzeb-
na jest dobra wspó³praca. Gmina wy³ania operatora, który
zawiera umowy z w³a�cicielami obiektów, a Fundusz za-
wiera umowê z gmin¹.

Je¿eli bêd¹ dobre efekty realizacji programu w Tychach,
to na pewno akcjê wymiany kot³ów upowszechnimy.
Mogê w tej chwili zapowiedzieæ, ¿e kierunek dzia³ania jest
taki, ¿e bêdziemy zawieraæ umowy z gminami, które bêd¹
chcia³y aktywnie siê w³¹czyæ w walkê z nisk¹ emisj¹.

Niektóre gminy planuj¹ pój�æ jeszcze dalej ni¿ Tychy,
chc¹ bardziej kompleksowych dzia³añ. S¹ prowadzone pra-
ce logistyczne.

E: Jak wygl¹da w porównaniu z innymi województwa-
mi kwestia ochrony powietrza? Czy np. istnieje zintegro-
wany system sta³ego monitorowania powietrza na terenie
ca³ego województwa?

WS: Tak, w województwie �l¹skim istnieje rozbudowa-
ny system monitoringu, który w praktyce realizuje O�ro-
dek Badañ i Kontroli �rodowiska. System monitorowania
pozwala na ocenê stanu zagro¿enia �rodowiska. Moim zda-
niem jednak dane z monitoringu nie s¹ w pe³ni wykorzy-
stywane do dzia³añ praktycznych. Ca³y system jest bardzo
wysoko dofinansowany przez Fundusz. W tym roku prze-
znaczone zosta³o na ten cel 5,5 mln z³otych.

E: Jakie inwestycje planuje siê w najbli¿szym czasie?
WS: Teraz mamy zamiar skupiæ siê na ochronie wód

i gospodarce wodnej, g³ównie z wykorzystaniem europej-
skich funduszy pomocowych.

E: Jakie przedsiêwziêcia na �l¹sku traktuje Fundusz jako
priorytetowe?

WS: Lista priorytetów ustalana jest corocznie na pod-
stawie Strategii Rozwoju Województwa. Strategia ta za-
k³ada cele krótkoterminowe i d³ugoterminowe. W warun-
kach województwa �l¹skiego dotychczas najwiêcej pieniê-
dzy kierowano na ochronê atmosfery, na kolejnych miej-
scach sta³a ochrona wód i powierzchni ziemi. W ochronie
powietrza nast¹pi³ wielki postêp. Jeste�my ju¿ po du¿ych
modernizacjach w energetyce, koksownictwie, hutnictwie.
Bardzo du¿o, a nawet wiêkszo�æ tych du¿ych zak³adów siê
zmodernizowa³a.

Planujemy przeznaczyæ najwiêcej pieniêdzy na wspar-
cie inwestycji w sferze gospodarki wodno-�ciekowej, a po-
tem ochrony powierzchni ziemi � te nale¿¹ do najbardziej
kosztownych i d³ugotrwa³ych. Je�li chodzi o ochronê at-
mosfery, to raczej nie bêdzie ju¿ wielkich, jednorazowych
modernizacji, ale bêd¹ mniejsze, które tak¿e przynios¹ du¿y
efekt.

Chcê podkre�liæ, ¿e Fundusz zawsze stawia warunek
osi¹gania efektów ekologicznych, mniej wa¿ne jest, jak¹
drog¹ siê do nich dojdzie.

E: Województwo �l¹skie przez d³ugi czas zalicza³o siê
do terenów klêski ekologicznej. Jak w ostatnich latach
sytuacja siê zmieni³a?

WS: W naszym regionie nast¹pi³ ogromny postêp. Osi¹-
gniêto bezwzglêdn¹ redukcjê emisji zanieczyszczeñ, nie
tylko do atmosfery. Uda³o siê to wielkimi nak³adami sa-
mych gmin i przedsiêbiorstw.
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Kalejdoskop
energetyczno-ekologiczny

Postêp w liczbach odnotowywany jest w rocznych ra-
portach Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony �rodowiska,
jest on tak¿e odnotowywany przez odczucia samych miesz-
kañców naszego regionu. Jednak trzeba sobie u�wiadomiæ,
¿e skala czekaj¹cych przedsiêwziêæ jest tak¿e bardzo du¿a.

E: Jaki udzia³ w wydatkach Funduszu ma edukacja pro-
ekologiczna spo³eczeñstwa?

WS: Na pierwszym miejscu w wydatkach stoj¹ cele in-
westycyjne, na kolejnych cele pozainwestycyjne, w tym
edukacja ekologiczna. W tym roku planujemy na takie za-
dania przeznaczyæ kwotê 4,2 mln z³otych.

E: Jaki ocenia Pan odd�wiêk w spo³eczeñstwie dzia³añ
edukacyjnych, czy ludzie s¹ bardziej u�wiadomieni? Czy
przez dzia³ania Funduszu np. zmniejsza siê ilo�æ odpadów
albo zu¿ycie wody?

WS: �wiadomo�æ ludzi jest moim zdaniem bardzo wy-
soka. Czasem brakuje kwalifikacji, dobrego zarz¹dzania
programami wielopodmiotowymi, ale to ju¿ jest �wy¿sza
szko³a jazdy�.

E: Jak ocenia Pan dzia³alno�æ powiatowych i gmin-
nych funduszy ochrony �rodowiska w województwie? Czy
realizowane s¹ spójne i zintegrowane programy w woje-
wództwie i jaki zakres merytoryczny one obejmuj¹?

WS: Gminne fundusze s¹ tylko funduszami celowymi,
zarz¹dzanymi przez gminê. Nie ma tam samodzielnej go-
spodarki finansowej. Te fundusze niew¹tpliwie daj¹ dodat-
kowe szanse gminom na przedsiêwziêcia ekologiczne. Gminy
s¹ oczywi�cie ró¿norodne pod wzglêdem gospodarczym,
ekonomicznym � fundusze gminne s¹ tak¿e zró¿nicowa-
ne, czasem s¹ to kwoty bardzo drobne, ale bywa, ¿e s¹ to
jedyne �rodki na ochronê �rodowiska. I w³a�nie one mog¹
gminom pomagaæ.

E: Dziêkujê za rozmowê.

Dominika Suliñska

q

Elektrociep³ownia W³adys³awowo
bêdzi spalaæ polski gaz

Sympatycy piaszczystych pla¿ W³adys³awowa, Cetnie-
wa, Lisiego Jaru czy Jastrzêbiej Góry, a tak¿e stali miesz-
kañcy tego regionu z pewno�ci¹ z zadowoleniem przyjêli
wiadomo�æ o otwarciu w pierwszych dniach pa�dziernika
ekologicznej elektrociep³owni we W³adys³awowie.

Wa¿ny nadba³tycki region w okolicach W³adys³awowa,
obejmuj¹cy 30 km pla¿y i morski rezerwat przyrody przy-
ci¹gaj¹cy turystów z ca³ej Europy, bêdzie teraz korzysta³
z ³atwo dostêpnego, czystego i oszczêdnego �ród³a energii
elektrycznej i cieplnej produkowanej przez zak³ad, w któ-
rym zainstalowano urz¹dzenia dostarczone przez Rolls-Roy-
ce. Wykorzystuj¹ one gaz ziemny, dot¹d spalany w pochod-
niach gazowych na platformach wiertniczych.

Przypomnieæ mo¿na, ¿e zadaniem za³o¿onego pod ko-
niec lat 80. polskiego przedsiêbiorstwa pañstwowego
Petrobaltic by³o poszukiwanie ropy naftowej na Ba³tyku.
Poszukiwania te zosta³y uwieñczone powodzeniem, jako

¿e doprowadzi³y do odkrycia kilku interesuj¹cych z³ó¿ ropy
i gazu. W 1991 roku uruchomiono platformê wydobywcz¹
na najwiêkszym ze z³ó¿ u nasady Pó³wyspu Helskiego. Plat-
forma produkuje ropê naftow¹ wraz z du¿ymi ilo�ciami gazu
ziemnego, który by³ do tej pory spalany w pochodniach
gazowych na platformach wiertniczych. Wiadomo, ¿e po
wej�ciu Polski do Unii Europejskiej spalaæ gazu nie bêdzie
mo¿na.

Uruchomienie elektrociep³owni nie tylko po³o¿y kres
marnotrawieniu gazu przez jego spalanie w pochodniach,
ale przyniesie tak¿e d³ugoterminowe korzy�ci dla lokalnej
spo³eczno�ci i 70 000 turystów, którzy co roku odwiedza-
j¹ W³adys³awowo. Pozwoli tak¿e na rozwi¹zanie powa¿-
nych problemów z zanieczyszczeniem tak na morzu, jak
i na l¹dzie, redukuj¹c szkodliw¹ emisjê CO2 do atmosfery
o oko³o 130 000 ton rocznie. Rozwi¹zany zosta³ problem
zanieczyszczenia wody morskiej, jak i wiele lokalnych pro-
blemów �rodowiskowych. Od 50 lat �ród³em energii ciepl-
nej dla miasta by³y kot³ownie opalane wêglem, które wy-
twarzaj¹ ciep³¹ wodê do celów grzewczych. Wraz ze sta-
rzeniem kot³owni wzrasta³a emisja ich zanieczyszczeñ.

Pierwszym etapem budowy elektrociep³owni by³o zain-
stalowanie sprê¿arki na platformie wydobywczej, umo¿li-
wiaj¹cej przesy³anie sprê¿onego gazu (jako gazu �mokre-
go� pod ci�nieniem 130 barów) do stacji separacji na l¹-
dzie. Gaz, który nie jest ju¿ spalany na platformie, jest trans-
portowany do stacji separacji ruroci¹giem o d³ugo�ci
82 km po³o¿onym pod dnem morskim.

W stacji nastêpuje separacja sk³adników gazu i wytwa-
rzane s¹ produkty, które mo¿na sprzedaæ. P³ynny gaz pro-
pan-butan (LPG), bêd¹cy paliwem alternatywnym w sto-
sunku do oleju napêdowego, jest magazynowany i sprze-


